
 انتشار »قرار«
  روایتی ساده از غدیر خم 

در آس�تانه عی�د س�عید غدی�ر خ�م »ق�رار«، ترجمه ای 
ن�و از خطب�ه پیامب�ر رحم�ت در غدیر خم منتش�ر ش�د. 
رضا مصطفوی در  ترجمه ای نو از خطبه غدیر که بر پایه روایت 
امام باقر)ع( انجام شده از کتاب »الاحتجاج« روایت کرده که یکی 
از قدیمی ترین کتاب هایی است که این خطبه را به صورت کامل 
به دست ما رسانده است. اختلاف نسخه ها نیز در ضمن کتاب در 
میان پرانتز آمده است، اما از آنجا که مخاطبان کتاب عموم مردم 

بوده اند از ایراد مباحث علمی و فنی خودداری کرده است.
مترج��م در این کتاب س��عی ک��رده روای��ت غدی��ر و خطبه 
پیامبر اکرم)ص( بس��یار س��اده و در عین حال ادبی باش��د و با 
تصویرسازی های هنری در پی مأنوس کردن مخاطبان خود با 
واژگان و عبارات این خطبه است. در این کتاب در ابتدا و انتهای 
خطبه پیامبر، روایتی ساده از ماجرای غدیر خم ارائه شده است.

این کتاب در 88 صفحه و با قیمت 35هزار تومان در انتش��ارات 
عهد مانا روانه بازار نشر شده است.

----------------------------------------------------

ایرج راد در مراسم تقدیر از طراحان تئاتر:
کاش به ۲۰ سال پیش تئاتر بازگردیم

مراسم تقدیر از طراحان صحنه و لباس تئاتر با یادی از فرناز 
بهزادی و فریماه فرجامی و با گله های ای�رج راد از وضعیت 

فعلی تئاتر برگزار شد.
در آغاز این مراسم که در سالن استاد جوانمرد عمارت خانه تئاتر 
برگزار ش��د، حاضران به یاد فرناز بهزادی و فریم��اه فرجامی، دو 
هنرمندی که در روزهای اخیر از دنیا رفته اند، یک دقیقه سکوت 
کردند. در ادامه این مراسم که به کوشش انجمن طراحان صحنه و 
لباس خانه تئاتر برگزار شد ایرج راد، رئیس هیئت مدیره خانه تئاتر 
به عنوان اولین س��خنران برنامه با ابراز خرسندی از برگزاری این 
مراسم تقدیر از زحمات طراحان بزرگی که علاوه بر فعالیت هنری 

در آموزش نسل جوان هم مؤثر بوده اند، قدردانی کرد.
او در عین حال با ابراز تأسف از تعطیلی کارگاه های دکور و لباس در 
سال های گذشته افزود: هر جا کار تئاتر انجام می شود باید کارگاه های 
دکور و لباس هم دایر باشند، همچنان که پیش از این هم چنین بود، 
ولی مایه تأسف است که با تعطیلی این کارگاه ها در سال های گذشته، 

زحمت و هزینه زیادی به گروه های نمایشی تحمیل شد.
راد با اشاره به نقش مهم هنرمندانی چون خسرو خورشیدی در رشد 
و توسعه طراحی صحنه تئاتر در ایران یادآوری کرد: زمانی که در 
کشور ما به طراحی دکور و لباس اهمیت داده نمی شد، هنرمندان 
بزرگی مانند خسرو خورشیدی سهم مهمی در پیشرفت این رشته 
داشتند. او در عین حال با ابراز تأسف فراوان از وضعیت فعلی تئاتر 
اضافه کرد: متأسفانه هر روز به جای پیشرفت، آرزوی بازگشت به 
گذشته را داریم، زمانی که تئاتر پرفروغ بود و مورد حمایت مادی و 
معنوی قرار می گرفت، اما حالا آرزو داریم به ۲۰ سال پیش برگردیم 
و این در حالی است که در این سال ها دانشکده های متعدد هنری 
راه اندازی شده اند و هر سال با خیل بزرگ فارغ التحصیلانی رو به رو 
می ش��ویم که فضایی برای اش��تغال ندارند. راد از حذف تئاتر از 
برنامه های تلویزیونی هم انتقاد کرد و گفت: تلویزیون بستر مناسبی 
برای اشتغال هنرمندان تئاتر بوده که حالا این بستر را هم از دست 
داده ایم، اما در هر حال با وجود همه سختی ها، همچنان در کار تئاتر 

حضور داریم و امیدواریم شرایط رو به بهبود برود.
----------------------------------------------------

 پیکر فریماه فرجامی 
از خانه هنرمندان بدرقه می شود

مراس�م بدرق�ه پیک�ر فریم�اه فرجام�ی، بازیگ�ر ارزنده 
س�ینما و تئات�ر ف�ردا سه ش�نبه ۱۳ تیرم�اه س�اعت 
۹:۳۰ مقاب�ل خان�ه هنرمن�دان ای�ران برگ�زار می ش�ود.

مرحوم فریماه فرجامی در فیلم های مان��دگاری همچون پرده 
آخر، مادر، اجاره نشین ها، تیغ و ابریشم، سرب، خط قرمز و نرگس 

ایفای نقش کرد و از مهم ترین بازیگران دهه های 6۰ و 7۰ بود.
زنده یاد فرجامی یک بار موفق به دریافت سیمرغ بلورین نقش اول 
زن برای فیلم پرده آخر از نهمین دوره جشنواره فیلم فجر شد و در 
سال 67 دیپلم افتخار بهترین بازیگر نقش اول زن را برای بازی در 
فیلم سرب دریافت کرد. این هنرمند، 9 تیر ماه در سن 71سالگی 
دار فانی را وداع گفت. مراسم بدرقه پیکر او توسط خانه هنرمندان 
ایران و خانه سینما برگزار خواهد شد و سپس به قطعه هنرمندان 

منتقل می شود تا کنار بازیگر فقید، مهین شهابی آرام گیرد.
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با نگاه به جشنواره نمایش عروسکي تهران

ویتریني از آیین هاي آذربایجان در نمایش »آذربایجان آیین لري«
هنرمند مرن�دي عرصه نمایش ه�اي آییني ب�ا بیان این 
نکته كه ب�راي ارتباط قوي ت�ر مخاطبان با آثار س�نتي و 
آیین�ي بای�د ت�اش بیش�تري انجام ش�ود، گف�ت آثار 
نمایش�ي، زمینه س�از احیاي آیین هاي س�نتي هستند. 
عروس��ک هاي ایراني هر کدام مي توانند نماینده یک داستان 
یا یک فرهن��گ اصیل از ش��هرهاي متمدن ایراني باش��ند، 
داستان هایي که از گذش��ته دور و در شهرهاي مختلف ایران 

پیوندي عمیق با عروسک ها دارند. 
اکبر زابح، نویسنده و کارگردان نمایش »آذربایجان آیین لري« 
است که از ش��هر مرند آذربایجان ش��رقي در بخش خیاباني 
جش��نواره نوزدهم تئاتر عروس��کي تهران- مب��ارک حضور 
یافته اس��ت. مجموعه اي از رس��وم محلي آذربایجان شرقي 

دستمایه اجراي این نمایش و متن آن شده است. 
او درباره این نمایش و داستان آن مي گوید: »ما در این نمایش 
ویتریني از آیین هاي سنتي آذربایجان را در نظر گرفتیم. در 
این نمایش دوره گردي داریم که چهار آیین اصلي اس��تان 
آذربایجان را معرفي مي کند؛ نخس��ت »تکم گرداني« است. 
در گذشته ها تکم گردان یک هفته مانده به عید با »تکم« به 
شهر مي آمد و فرارسیدن سال نو را به مردم تبریک مي گفت. 
دیگري »سایاچي« اس��ت که معناي آن به نوعي از شمردن 
مي آید، در واقع سایاچي آوازخواني است که روزهاي پایاني 
سال را مي شمرد و به مردم یادآوري مي کرد که چند روز دیگر 

به سال نو باقي مانده است. 
وي ادامه داد: »آیین دیگر »چمچه  خاتون« اس��ت که از نظر 
معنوي و سنتي براي مردم آذربایجان اهمیت بسیاري دارد، 
چراکه چمچه خاتون در خشکسالي بچه هاي شهر و روستا را 
جمع مي کرد و در یک بلندي براي نزول باران دعا مي خواند و 
بعد از بارش باران با همراهي مردم آشي درست و پخش مي کرد. 
در پایان نیز آیین »کساکچل« را داریم که دو شخصیت لوده آن، 
همه  جا با هم مي رفتند و باعث خنداندن مردم مي شدند و در 
اوایل بهار با خواندن و رقصیدن شادي مي آوردند. در واقع اینها 
آیین هایي هستند که به صورت عروسکي به مخاطبان معرفي 
مي کنیم. علاوه بر این داستاني هم در این نمایش قرار دادیم 
که درباره دو جوان است که پس از پشت سر گذاشتن مشکلات 

بسیار در نهایت به وصال یکدیگر مي رسند.«
زابح به یاد آوردن و حفظ آیین ها را مهم ترین ویژگي نمایش خود 
دانست و ادامه داد: »متأسفانه این آیین ها از یاد رفته است و حتي 
در خطه آذربایجان نیز دیگر این آیین ها کمرنگ شده اند. حال ما 
تلاش داریم  با اجراي این نمایش دوباره مردم را با آداب و رسوم 

گذشته آشنا کنیم و به یاد  آوریم که در گذشته چه آیین هایي 
داشتیم. من 15 سال است که تکم گرداني مي کنم، اما در شهر 

خودم هم بیشتر مردم نمي دانند تکم گرداني چیست.«
این هنرمن��د آذربایجاني به اس��تقبال مخاطبان اش��اره کرد و 
افزود: »استقبال از اجراها در تهران خوب است، اما فرهنگ تماشاي 
نمایش در ش��هرهاي کوچک و حتي آذربایجان جا نیفتاده است 
و مردم خیلي س��خت به تماش��اي آثار در س��الن هاي نمایشي 
مي آیند. در ش��هرهاي ما نمایش هاي طنز شناخته شده هستند 
و تئاتر عروسکي و کلاس��یک چون فرهنگ سازي براي آن انجام 

نشده است، مخاطب چنداني ندارند و از آنها استقبال نمي شود.«
او در پاسخ به این پرس��ش که چرا اجراهاي عروسکي مانند 
خیمه شب بازي در شهرها به رونق س��الیان دور نیست هم 
توضیح داد: »اولین نکته مسئله مالي است، تکم گردانان در 
گذشته درآمد روزانه خود را از این طریق به دست مي آوردند، 
اما امروز این گونه نیست و به دلیل عدم حمایت مالي این کار 
را رها کرده اند. از سوي دیگر این روزها مردم دیگر با این سنخ 
کارها ارتباط برقرار نمي کنند و بیش��تر این آثار را به سخره 
مي گیرند؛ همین عوامل به همراه دلایل دیگر دست به دست 
هم داده اند تا اجراي نمایش هاي عروسکي دیگر رونق چنداني 

نداشته باشد.«
زابح همچنین درباره ویژگي هاي این دوره از جش��نواره تئاتر 
عروس��کي نیز گفت: »تیمي جوان و با انگی��زه وارد دبیرخانه 
جشنواره شده که اغلب شان افرادي هس��تند که از دل تئاتر 
عروسکي آمده اند. از سوي دیگر داوري کارها به خود کارگردانان 
سپرده شده و این سیستم جدیدي در تئاتر ماست که داوران را 
حذف  و داوری را به خود کارگردانان واگذار کرده است. این کار 
رقابت را بیشتر کرده و کیفیت جشنواره را افزایش داده است.«

نوزدهمین جش��نواره بین المللي نمایش عروسکي تهران- 
مبارک  به دبیري هادي حجازي فر از هشتم تا هفدهم تیر در 

تهران در حال برگزاري است. 

خالق»سام فرمانده« با »بیعت با علي« آمد
روحی: دشمن از فراگیر شدن نام امیرالمؤمنین علي)ع( واهمه دارد

اثر تازه ابوذر روحي با نام »بیعت با علي« در حالي شب گذشته از 
شبکه ۳ سیما براي اولین بار پخش شد كه غوغاي »سام فرمانده« 
او اصطاح�اً رس�انه هاي ضدانق�اب را س�ردرگم ك�رد. 
سرود »سلام فرمانده« در سال 14۰1 غوغایي به  پا کرد و با بیش 
از 3۰۰ اجرا در شهرهاي مختلف، از سوي کودکان به خصوص 
دهه نودي ها و دهه هشتادي ها همخواني شد، اتفاق بزرگي که 
ژانر سرود مداحي را رونق داد و مورد تقدیر رهبر معظم انقلاب 

اسلامي هم قرار گرفت.  
اواخر سال 14۰۰، درست ۲7 اسفندماه مصادف با نیمه شعبان 
بود که نماهنگي با عنوان »سلام فرمانده« با نواي ابوذر روحي 
و گروه س��رود 313نفره ماح )مخفف »ملت امام حسین)ع(«( 
در فضاي مجازي منتش��ر و پس از چند روز از رسانه ملي هم 
پخش شد. سرودي که توسط یک گروه فرهنگي در شهرستان 
لنگرود تولید شده بود؛ س��رودي با مضامین ساده و دلنشین. 
نماهنگ این س��رود مورد اس��تقبال مردم قرار گرفت و دست 

به دست چرخید. 
با انتشار نماهنگ »سلام فرمانده« در فضاي مجازي به مرور در 
سراسر کشور اجتماعات هزاران نفري برگزار شد و ابوذر روحي 
شهر به شهر رفت و با حضور و اجتماع بزرگ کودکان و نوجوانان 
دهه نودي و دهه هشتادي، این سرود را با آنان همخواني کرد، 
اجراهایي ک��ه تصاویر آن خاري در چش��م ضدانقلاب  ش��د، 
نمونه های��ي از آن را در می��دان نقش جهان اصفه��ان، میدان 
شهداي مشهد، بهشت زهراي تهران، در حاشیه نمایشگاه کتاب 
در مصلاي ام��ام خمیني)ره( تهران، ورزش��گاه آزادي تهران، 

کیش، شهرکرد  و سمنان مي توان مثال زد. در مجموع بیش از 
3۰۰ اجرا و تجمع سلام فرمانده با حضور ابوذر روحي در کشور 

طي سال 14۰1 برگزار شد.   
حالا نوبت به اثر دیگري از ابوذر روحي رسیده است که ویدئوي 
چندثانیه اي آن حکایت از نماهنگ »بیعت ب��ا علي« دارد.  او 
در گفت وگو با تس��نیم در آس��تانه پخش این نماهنگ تأکید 
کرد: »دشمن از فراگیر شدن نام امیرالمؤمنین علي)ع( واهمه 
دارد و ما تمام توان خویش را در راه جهاني ش��دن غدیر  خرج 

مي کنیم.«
»س��لام فرمانده« باعث ش��د برنامه ریزي هایي که براي نسل 
دهه  هش��تادي و دهه  نودي توس��ط غرب ص��ورت گرفته بود، 
اصطلاحاً سر به ناکجاآباد ببرد و به نوعي رسانه هاي ضدانقلاب 
سردرگم شوند، حتي این س��رود به  عنوان بهترین سرود سال 
14۰1 هم انتخاب و در آخرین روزهاي س��ال گذش��ته جایزه 

مردمي به این سرود اختصاص داده شد.

یک موضع و خبر تازه درباره بافت شیراز

مخالفت میراث فرهنگی با تخریب بافت تاریخی شیراز

مدیركل حفظ و احی�ای بناها، محوطه ه�ا و بافت های تاریخی 
با اع�ام مخالف�ت وزارت می�راث فرهنگ�ی، گردش�گری و 
صنایع دس�تی با تخریب بافت تاریخی ش�یراز از تهیه ضوابط 

اختصاصی برای این بافت خبر داد.
فاطمه داوری، مدیرکل حفظ و احیای بناها، محوطه ها و بافت های 
تاریخی گفت: در پهنه نزدیک به 36۰ هکتاری بافت تاریخی شیراز، 
تخریب بناها و دانه های ارزشمند بافت در چند دهه گذشته اتفاق 
افتاده است و امروز شاهد پیامدهای آن هستیم. با وجود ابلاغ محدوده 
بافت تاریخی از سال 1388 و حتی ابلاغ طرح تفصیلی ویژه بافت در 
سال 1396، در گذشته این تخریب ها در بخش هایی از بافت رخ داده 
است. مدیرکل حفظ و احیای بناها، محوطه ها و بافت های تاریخی 
تأکید کرد: وزارت میراث فرهنگی، گردش��گری و صنایع دس��تی، 
مخالف هرگونه تخریب بناهای تاریخی است. به نهادهای مربوطه 
اعلام ش��ده اس��ت بناهای تاریخی باید حفظ و احیا شوند و وزارت 

میراث فرهنگی مرجع تشخیص ارزشمند بودن بناهاست.

داوری گفت: به صورت روشن اعلام شده هر طرح شهری باید ابتدا 
به تأیید وزارت میراث فرهنگی برسد و تأیید این وزارتخانه، ملاک 
عمل مراحل تصویبی طرح شهری در سطح ملی یا استانی است. این 
موارد درباره بافت تاریخی شیراز به مراجع مربوطه، به ویژه وزارت راه 
و شهرسازی و شورای عالی معماری و شهرسازی اعلام شده است.

او ادامه داد: علاوه  بر ای��ن موارد، معتقدیم حفاظ��ت از بافت های 
تاریخی نیازمند رویکرد یکپارچ��ه و همه جانبه به منظور حفاظت 
توأمان و ایجاد فرصت رش��د اس��ت و باید از برخوردهای موضعی 
و مقطعی با این محدوده ها پرهیز کرد. به همین دلیل اس��ت که از 
سال 1398 نحوه برنامه ریزی و طرح ریزی برای محدوده بافت های 
تاریخی تغییرات اساس��ی کرده و وزارت می��راث فرهنگی موظف 
به تعیین محدوده و ضوابط برای این بافت ها اس��ت و وزارت راه و 
شهرسازی باید طرح ویژه برای بافت های تاریخی تهیه و ابلاغ کند. 
این طرح های ویژه، ملاک عمل نحوه مواجهه در بافت تاریخی در 
سطوح کلی و موضعی است و تمامی نهادها و دستگاه ها به تبع این 

طرح باید برای این محدوده ها برنامه ریزی و اقدام کنند. 
مدیرکل حفظ و احیای بناها، محوطه ها و بافت های تاریخی افزود: 
در حال حاضر با پشتوانه ظرفیت های قانونی موجود باید برای بافت 
تاریخی شیراز ضوابط تهیه و ابلاغ شود. تهیه ضوابط اختصاصی این 
محدوده را در دس��تور کار قرار داده ایم. از اداره کل استان فارس و 
پایگاه بافت تاریخی شیراز درخواست و پیگیری کردیم که اقدامات 
لازم را انجام دهند و خوشبختانه مراتب بررسی ها و امکان سنجی های 
اولیه انجام شده و در جلسات مکرر کارشناسی، بررسی و پیشنهاداتی 

برای تسریع در عملیاتی شدن تهیه ضوابط آن داده شده است.

 »کت چرمي« 
سردرگم در ژانر و مضمون

 فیلم نه امید دارد و نه مي تواند پایان روشني داشته  باشد
 انگار فیلمساز سعي داشته سوژه اش را به سیاه ترین نوع ممکن روایت كند

    موسیقی

     تئاتر

    افشین علیار
»کت چرمي« اولین فیلم حسین میرزامحمدي 
در ژانر گیج و منگ نشان مي دهد با این حال در 
معرفي فیلم ژانر آن را درام جنایي مي گویند، اما 
مؤلفه هاي چنین ژانري در فیلم یافت نمي شود 
و اساساً معلوم نیست فیلمس��از با ساخت این 
فیلم قصد داش��ته که چه بگوی��د. کت چرمي 
می��ان چند ژان��ر در تعلیق اس��ت و نمي تواند 
در یک مس��یر حرک��ت کند. تعدد لوکیش��ن 
و ش��خصیت ها جهان فیلم را آش��فته کرده و 
همین باعث شده ریتم فیلم در نوسان و در یک 
ایس��تایي خاص گرفتار باشد. روند خط روایي 
نیز به همین دلیل به شدت مختل شده است. 
سعي شده سوژه ملتهب باشد و این التهاب فیلم 
را به سمت ژانر جنایي ببرد، اما فیلمنامه اساساً 
ظرفیت و قدرت این حجم از خرده پیرنگ هاي 
بي فایده را ن��دارد و حتي قصه ه��م نمي تواند 
حرکت رو به جلویي داشته باشد. در ادامه این 
تشتت ساختاري مضمون نمي تواند در شکل 
س��ینمایي اش به مخاطب ارائه شود. به همین 
دلیل خط روایي ب��ا دس��ت اندازهاي خاصي 
مواجه است که تا انتها س��امان پیدا نمي کند 
و این به معني عدم انس��جام فیلمنامه اس��ت. 
مشکل اساسي هم از همین جا ناشي مي شود. 
متني که مسیر خودش را گم کرده و به همین 
جهت نوع روایت یا مسیري که فیلمساز براي 
قصه گویي در نظر گرفته کلیشه یا منسوخ شده 

به نظر مي رسد و قطعاً الکن و بي فایده است. 
   آدم هایي كه شخصیت نمي شوند

 زماني که قصه نمي تواند تعریف شود یا هسته 
مرکزي در پس خرده پیرنگ ها پنهان ش��ده یا 
زماني که فیلمساز چگونه روایت کردن سوژه 
ملته��ب را نمي تواند داخل ژان��ر خودش قرار 
دهد، پس نمي توانیم متقاعد شویم که عیسي 
کارمند بهزیس��تي دغدغه رس��یدگي به یک 
معضل یا بحران اجتماعي را دارد. اساس��اً این 
بحران اجتماعي چگونه شکل مي گیرد؟ چراکه 
هیچ معرفي به اندازه و به قاعده اي از عیسي به 

مخاطب نمي شود. سکانس اول هم نمي تواند 
معرفي شخصیت عیس��ي باش��د براي اینکه 
فیلمساز نمي گذارد آدم هاي فیلم به شخصیت 
مستقل تبدیل شوند. انگار همه چیز در سطح 
و بداهه پردازي مانده و پرداختن به این بحران 

نمي تواند شکل منطقي بگیرد. 
 احتمالاً فیلمساز ذوق زده طرح چند خطي اش 
بوده و امیدوار به بازیگرانش اما حتي بازیگران 
به خصوص جواد عزت��ي نمي توانن��د فیلم را 
از جه��ان کس��الت آورش نجات دهن��د. براي 
همین جهان فیلم در ورطه تکرار در  جا مي زند 
و تمام��ي الگوهاي هاي س��اختاري آن تکرار 
مکررات است. انتخاب جوادعزتي یک اشتباه 
محسوب مي شود، چراکه او همچنان در نقشي 
که در »زخم  کاري« و »مرد بازنده« ایفا کرده 
گیر افتاده و نمي تواند عیسي را براي خود کند. 
تمامي واکنش هاي احساسي اش مانند بغض و 
گریه و جدي بودنش تکرار نقش هاي گذشته 
اس��ت. دریغ از ی��ک واکنش جدی��د که براي 
شخصیت عیسي باشد و انگار از او توقع داریم 
که در این فیلم هم پلیس باش��د ک��ه اتفاقاً در 

سکانس هاي اول نمي توانیم تشخیص بدهیم 
او پلیس اس��ت یا کارمند بهزیستي! این عدم 
تشخیص به دلیل ایستایي موقعیت فیلمنامه 
است. یعني چرخه درام نمي تواند حرکت کند 
و آنچه در فیلم دیده مي شود، قطعاً کلیشه گویي 
است که چندین بار در فیلم ها یا سریال هایي با 
این موضوع البته به مراتب بهتر و منسجم تر از 

کت چرمي دیده ایم. 
   شعار دادن به كلیشه اي ترین شکل 

 سوژه اجتماعي بستر سازي مناسب مي خواهد 
و قطعاً پژوه��ش و تحقی��ق لازم دارد. زماني 
ک��ه عیس��ي نمي تواند ش��خصیت مس��تقل 
باش��د، چگون��ه مي توانیم او را ب��ه عنوان یک 
ناجي بپذیریم؟ اساساً ش��خصیت او به عنوان 
کارمندي که در حرفه خودش جس��ور است و 
س��عي دارد بر خلاف جهت آب حرکت کند و 
از مرس��ومات اداري دوري کند ت��ا به هدفش 
برسد به ش��دت تکراري است. نکته منفي این 
تعریف مي تواند این باش��د ک��ه انتخاب جواد 
عزتي براي شخصیت عیس��ي فرهمند اشتباه 
بوده است، چراکه او ما را به یاد جواد عزتي »مرد 
بازنده« مي اندازد. مطابق همان شخصیت احمد 
خسروي درون گرا و تلخ که مي خواهد خودش 
به تنهایي با فساد اداري کش��ور مبارزه کند و 
با توبیخ هاي پي در پي مواجه مي ش��ود. عدم 
پرداخت و پ��ردازش لازم در فرآیند فیلمنامه، 
تلاش فیلمس��از را کاملًا پس زده و در چنین 
ش��رایطي ما با یک اثر الکن طرف هستیم که 
جز شعار دادن آن هم با کلیش��ه اي ترین حد 
ممکن کاري از دستش س��اخته نیست. پس 
این گونه مي توانیم بگوییم که ایده مورد نظر به 
دلیل عدم پرداخت تلف شده است و هر چقدر 
تلاش مي کند نمي تواند رو به جلو باشد. زمان 
فیلم مي تواند ساعت ها ادامه داشته باشد، چون 
فیلمساز سعي داشته مخاطب را متأثر سوژه اش 
کند، اما تأکید بر احساس گرایي فیلم یا ساختن 
قهرمان از عیسي تبدیل به سینما نشده است و 
به هیچ وجه نه تنها شخصیت عیسي، بلکه ثریا 

را هم نمي توانیم باور کنیم. 
    سیاهي و فاكت مي تازد!

سینما نیاز مبرم به پرداخت و واکاوي موضوع 
دارد، زماني که فیلم در حد ی��ک ایده بماند و 
نتواند شروع مناسبي داشته  باشد،  نه گره افکني 
مي تواند متقاعد کننده باش��د، نه پیشرفت آن 
در اوج و نه گره گش��ایي که اساساً در این فیلم 
گره گش��ایي هم رخ نمي دهد. فیلم در انتها در 
بلاتکلیفي اش ره��ا مي ش��ود. در کت چرمي 
هیچ چیزي س��ر ج��اي خودش نیس��ت. ژانر 
فلاکت و س��یاهي همچنان در سینماي ایران 
وجود دارد. فیل��م نه امید دارد و ن��ه مي تواند 
پایان روشني داشته باشد. انگار فیلمساز سعي 
داشته س��وژه اش را با س��یاه ترین نوع روایت 

شکل بدهد. 

احتمالًا فيلمس��از ذوق زده 
طرح چند خط��ي اش بوده 
و اميدوار به بازيگرانش اما 
حتي بازيگران به خصوص 
جواد عزتي نمي توانند فيلم 
را از جه��ان كس��الت آورش 
نج��ات دهند. ب��راي همين 
جهان فيل��م در ورطه تكرار 
در  ج��ا مي زن��د و تمام��ي 
الگوهاي هاي س��اختاري 
آن تك��رار مك��ررات اس��ت

    میراث

امام موسي كاظم علیه السام:

هر كه مي خواهد كه قوي ترین 

مردم باشد، بر خدا توكل كند.

)بحار الانوار، 7، ص۱4۳(

یک موضع گیری صنفی  از پژمان بازغی
تا زمانی كه ما از متن مصوبه »ساماندهی حوزه صوت و تصویر فراگیر« 
باخبر نباش�یم، نمی توانیم تصمیمی بگیریم یا بیانیه ای صادر كنیم.

چندی پیش ش��ورای عالی انقلاب فرهنگی در حیط��ه اختیارات خود 
مصوبه ای را تصویب کرد، مصوبه   ای در راستای ساماندهی و تنظیم گری 
نمایش خانگی. موضوعی که مدت هاس��ت س��رخط خبرهاس��ت و به 
تازگی درباره آن تصمیم  نهایی گرفته شده است. طی روزهای اخیر این 
مصوبه واکنش های مختلفی در پی داشته است. »خانه سینما« یکی از 
نهادهای صنفی  بود که بعد از انتشار خبر مصوبه در بیانیه ای تند نسبت 

به موضوعات آن واکنش نشان داد.
این بیانیه با واکنش پژمان بازغی، رئیس انجمن بازیگران سینمای ایران 
روبه رو شد. پژمان بازغی، بازیگر سینما و تلویزیون گفت: تا زمانی که ما 
از متن مصوبه »ساماندهی حوزه صوت و تصویر فراگیر« باخبر نباشیم، 
نمی توانیم تصمیمی بگیریم یا بیانیه ای صادر کنیم. به هر حال مهم ترین 
چیزی که به عنوان اصل اول اساسنامه انجمن بازیگران خانه سینماست، 

حفظ امنیت شغلی است.
به نظر می رسد حرف های بازغی از این جهت مورد توجه قرار گرفت که 

یک موضع گیری درست، فراجناحی و صنفی بود.

     صنف

    دیده بان


